
čtvrtletník 

Zbelítovský zpravodajZbelítovský zpravodajZbelítovský zpravodajZbelítovský zpravodajZbelítovský zpravodajZbelítovský zpravodajZbelítovský zpravodajZbelítovský zpravodaj 
ročník IV.      číslo  2                    30 .června 2014                     výtisk zdarma 

Pod záštitou starostky obce Zbelítov  

se koná  

v sobotu  5. července od 13 hodin  

na hřišti pod řadovými domy  

 

II. ročník POUŤOVÉHO  

TURNAJE V NOHEJBALU 
 

Cena pro vítěze—šunkové selátko. 

Slavnostní vyhlášení a předání cen 

večer v sálu místního kulturního domu  

na 

POUŤOVÉ TANEČNÍ ZÁBAVĚ 
 

 začátek ve 20,30 hodin, vstupné 100,- Kč, 

              hudba: Teplický drak 

 

Na obě akce starostka srdečně zve. 

 

4. kolo osmnáctého ročníku  

soutěže hasičských družstev s názvem 

 

O PUTOVNÍ POHÁR HASIČŮ  

OKRESU PÍSEK 2014  
a současně 

O POHÁR STAROSTKY  

OBCE ZBELÍTOV 
 

proběhne ve Zbelítově  

v sobotu 12. června  

na louce pod mateřskou školou.  

Prezence soutěžních družstev je od 12 hodin,  

zahájení požárních útoků začíná od 13 hodin. 

  

Očekává se účast téměř 20 družstev mužů 

 a více jak 10 družstev žen. 

Občerstvení na louce i v pohostinství zajištěno. 

 Na projekt Snížení energetické náročnosti ob-
jektu MŠ Zbelítov přiznalo Ministerstvo pro místní 
rozvoj (MMR) z Operačního programu životního pro-
středí obci dotaci ve výši 1 433 000,-Kč. Na samotné 
budově mateřské školy chce obec vyměnit okna za 
plastová, zateplit stropy i celou budovu, opatřit jí 
fasádou a uvnitř vymalovat. Pro zadání výběrového 
řízení byly osloveny firmy IKK Milevsko, Jan Polata 
Milevsko a Karel Čunát Hrejkovice. Nabídkou zarea-
govaly dvě firmy z Milevska -Jan Polata a IKK. Určitý 
zájem sice projevil i Karel Čunát, ale ten nebyl scho-
pen v časovém termínu zpracovat a předložit svoji 
nabídku. Na červnovém zasedání přiřkli zastupitelé 
realizaci projektu Janu Polatovi. Jeho kalkulované 
náklady činily 1 748 737,- Kč včetně DPH, oproti  
1 833 755,- Kč od IKK Milevsko. Finanční zatížení ob-
ce se tedy vyšplhá na téměř 315 000,- Kč a jde o roz-
díl mezi poskytnutou dotací a skutečností. Práce se 
budou provádět přes léto, proto bude mateřská škola 
celé dva měsíce uzavřena.  
 Dalším poskytnutým grantem je 200 000,- Kč z 
Programu obnovy venkova (POV) od krajského úřadu, 
který starostka žádala na opravu komunikace okolo 
pomníku na návsi a kapličky. Práce provádí za celko-
vou sumu 418 000,- Kč firma Strabag a dokončeny by 

měly být koncem června. Šlo o zakázku do půl milionu 
korun, proto nemuselo proběhnout výběrové řízení. Fi-
nanční spoluúčast obce 218 000,- Kč je opět rozdíl mezi 
přidělenou dotací a skutečností. 
 Další dotace, o kterou starostka požádala, se týká 
oprav kulturního domu –nezbytné výměny oken, zatep-
lení budovy a fasády, ale třeba i pořízení topení do sá-
lu. Bude-li dotace přiznána, v jaké výši a co vše z plá-
novaných záměrů bude možné realizovat, bude známo 
až teprve v průběhu července.  

Eva Taterová 

Opravovat se začne už o prázdninách 

Soutěž Vesnice roku 
 Stejně jako vloni i letos přihlásila starostka obec 
do celorepublikové soutěže Vesnice roku. Ve středu 4. 
června odpoledne přijela hodnotící komise, aby posou-
dila činnost a aktivitu obce za uplynulý rok. Prohlédli si 
třeba kroniky, foto dokumenty z kulturních akcí, územ-
ní plány a další materiály. Zajímali se živě o činnost 
malých hasičů, zašli se podívat na náves ke kapličce, do 
knihovny i mateřské školy, kde pro ně děti vystoupily s 
krátkým programem. Svým starodávným velocipédem je 
překvapil i pobavil Jarda Kotrba. Posezení na terase s 
občerstvením návštěvu zakončilo. Výsledky soutěže by 
měly být známé během července.        -et- 
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Vážení spoluobčané, 
v letošním roce nás čekají komunální volby a 

máte zase možnost si sami vybrat, koho chcete 
v zastupitelstvu obce. To zastupitelstvo bylo hodně 
mladé a nové, tak dovolte, abych Vám připomněla, 
co se nám povedlo.  

-2011 jsme opravili hasičskou zbrojnici za 
přispění krajské dotace ve výši 170 000,- Kč, vybu-
dovala se v přízemí mateřské školy tělocvična za 
přispění dotace 210 000,- Kč z grantů jihočeského 
kraje, začali jsme řešit  projekt na výstavbu rodin-
ných domů. 

-2012 hřiště v zahradě mateřské školy dota-
ce ve výši 278 000,- Kč z Ministerstva pro místní roz-
voj, opravila se část komunikace dotace 170 000,- 
z krajských grantů, dotace 29 000,- SDH na zlepšení 
vybavenosti jednotky. 

-2013 opravila se  část kanalizace dotace 
z krajských grantů 200 000,- Kč, 37 000,- 
z krajských grantů na opravu po povodních, SDH 
dostalo 66 000,- dotaci za pomoc při povodních, na 
konci roku jsme vysázeli zeleň k silnici I. třídy směr 
Hrejkovice, kde jsme dostali dotaci 235 426,- tato 
dotace byla ve 100% výši. Zakoupili jsme nové stoly 
a židle do kulturního domu. V tomto roce jsme se 
prvně přihlásili do Vesnice roku, kde jsme obdrželi 
čestné uznání za obnovu drobných  sakrálních pamá-
tek, za což děkuji těm, kteří se o to přičinili, ale 
nechci jmenovat, abych na někoho nezapomněla. 

 -2014 v tomto roce jsme dostali 200 000,- Kč do-
taci na opravu místní komunikace na návsi, která bude 
probíhat v měsíci červnu a červenci, dotaci na zateplení 
budovy mateřské školy ve výši 1 430 402,- tato rekon-
strukce bude probíhat o letních prázdninách. V letošním 
roce máme ještě požádáno o dotaci  zateplení budovy a 
výměnu oken kulturního domu a obnovy zeleně na návsi, 
tyto dotace budou schváleny až během měsíce červen-
ce, ale máme velkou šanci uspět, tak bychom se mohli 
ještě do konce roku dočkat opraveného i kulturního do-
mu. V letošním roce jsem opět přihlásila obec do Vesni-
ce roku, tak uvidíme, jestli se nám letos podaří nějaké 
ocenění získat. V tomto roce jsme konečně dostali pří-
slib od společnosti E-ON Česká republika na připojení 
nových parcel pro výstavbu, o který jsme žádali již 
v roce 2011. Do konce listopadu bychom mohli požádat 
o peníze na výstavbu komunikace, kanalizace právě pro 
tyto pozemky.  

Myslím, že zastupitelstvo pracovalo velmi dobře, 
máme za sebou spoustu kulturních akcí a další nás čeka-
jí nejbližší  - pouťový turnaj v nohejbale 5. července a 
večer taneční zábava se skupinou Teplický drak. Jsem 
ráda, že je členem zastupitelstva naše skvělá paní pro-
davačka, za které je radost chodit nakupovat do místní-
ho obchodu Jednota. Přeji hezké prázdniny a slunečné 
léto a pevně doufám, že budu moct v dalším čísle sdělit, 
že jsme byli úspěšní v dalších žádostech o dotace.  

 
Markéta Honzíková, starostka obce 

Volební období končí, co se  povedlo a nepovedlo. 

 Termín konání letošních 
komunálních voleb vyhlásil prezi-
dent Miloš Zeman na 10. a 11. 
října. Kromě svého práva kandi-
dáty vybírat a následně je dle 
svého nejlepšího uvážení zvolit, 
se můžete do komunální politiky i 
sami aktivně zapojit. A v případě 
úspěšnosti se stát členy nového 
zastupitelstva a následující čtyři 
roky tak přímo ovlivňovat práci 
tohoto zastupitelstva. Přinášíme 
pár užitečných informací, které 
se s blížícími podzimními volbami 
mohou hodit. 

Kandidátní listinu pro 
volby do zastupitelstva obce mo-
hou podávat volební strany. Těmi 
mohou být registrované politické 
strany a politická hnutí, koalice 
politických stran a politických 
hnutí, nezávislí kandidáti, sdru-
žení nezávislých kandidátů, sdru-
žení politických stran a / nebo 
politických hnutí a nezávislých 
kandidátů.  

Kandidát, který v den 
voleb dovršil věk 18 let, může 
kandidovat jen na jedné kandi-
dátní listině a pouze v místě, kde 

Aktuálně ke komunálním volbám 

má zapsaný svůj trvalý pobyt. 
Na kandidátní listině se u 

každého kandidáta uvádí věk, povo-
lání, trvalé bydliště a název politic-
ké strany či hnutí, jehož je kandidát 
členem nebo údaj, že není členem 
žádné politické strany ani hnutí. Ke 
kandidátní listině se ještě připojuje 
prohlášení kandidáta, že souhlasí se 
svojí kandidaturou, nejsou mu zná-
my překážky volitelnosti a není za-
psán na jiné kandidátce.  

Kandidátní listiny bude tře-
ba sestavit a odevzdat registračnímu 
úřadu nejpozději do 5. srpna do 16 
hodin. Tím je v obcích obecní úřad, 
pro ostatní obce je registrovaným 
úřadem  pověřený obecní úřad. Re-
gistrační úřad potvrdí podání kandi-
dátní listiny zmocněnci volební stra-
ny nebo nezávislému kandidátu. Z 
důvodu přepočítacích koeficientů se 
doporučuje obsazovat kandidátní 
listiny plným počtem kandidátů, 
jinak lze při rozdělování mandátů  
tratit. Kandiduje-li nezávislý kandi-
dát nebo sdružení nezávislých kandi-
dátů, je nutné ještě ke kandidátce 
přiložit petici s příslušným počtem 
podpisů voličů, kteří je podporují. 

         Eva Taterová 

 
Výsledky hlasování voleb  

do  Evropského parlamentu 
 konaných  

23. a 24.5. ve Zbelítově 
  
     poč.hlasů             v % 
KSČM  7   18,42% 
Úsvit  6  15,79% 
TOP09 5  13,16% 
ČSSD  5  13,16% 
LES  4  10,53% 
ANO 2011 4  10,53% 
Strana zel. 3    7,89% 
KDU-ČSL 2    5,26% 
KSČ  1    2,63% 
DSSS  1    2,63% 
 
volební účast:    
  38 hlasů 14,18% 
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   Krátce ze zasedání 

 Stěžejním bodem tohoto za-
sedání byl výběr firem pro zadání 
výběrového řízení na projekt Snížení 
energetické náročnosti objektu MŠ 
Zbelítov. Dle zákonných podmínek 
musí zastupitelstvo schválit komisi, 
která došlé obálky s nabídkou od 
oslovených firem vyhodnotí. Členy 
byli schváleni starostka Markéta 
Honzíková, místostarosta Tomáš 
Přibyl, Pavel Chvojan a Radka Přiby-
lová. 
 Dále zastupitelé schválili ná-
kup dvou nových počítačů pro kan-
celář obecního úřadu v celkové ceně 
40 000,- Kč a rovněž podpořili ná-
kup nové sekačky na trávu za cenu 
20 000,- Kč. 

-et- 

 Z došlých nabídek od třech 
firem na rekonstrukci MŠ navrhla 
hodnotící komise schválit jako do-
davatele firmu Jana Polaty. Jeho 
cenová nabídka byla výrazně nižší 
než nabídka firmy IKK (podrobněji 
na titulní straně v článku s názvem 
Opravovat se začne už o prázdni-
nách). Návrh zastupitelé jedno-
značně schválili, stejně jako další-
ho dodavatele firmu Strabag, která  
v závěru června provedla úpravu 
komunikace na návsi okolo pomní-
ku. Schválili i závěrečný účet obce 
a účetní uzávěrku za rok 2013. Jak 
starostka sdělila, všechny doku-
menty jsou dostupné na webových 
stránkách obce, kam je vložila. 
      -et- 

27. zasedání zastupitelstva, 
15. května 

28. zasedání zastupitelstva, 
12. června 

 Ve čtvrtek 3. července od 
19 hodin proběhne v tělocvičně 
mateřské školy úplně poslední 
hodina zdravotního cvičení s lek-
torkou Simonou Šulcovou. Pravi-
delné hodiny cvičení s ní po nece-
lých čtyřech letech končí, protože 
cvičitelka se vrací zpět do Prahy. 
Nahradit jí někým jiným, kdo by 
měl čas a chtěl do Zbelítova dojíž-
dět, se ukazuje jako problém. I 
nadále bychom ve cvičení rádi 
pokračovali, proto uvítáme jaký-
koliv tip na někoho, kdo by byl 
ochoten hodiny cvičení vést. 

  
 
    -et- 

 
Hledáme  cvičitelku? 

Kultura 

 Druhá neděle v květnu je v kalendáři zapsaná jako Den matek. Obec 
tento svátek už řadu let ctí a pro své maminky, babičky i prababičky při 
této příležitosti pořádá společné posezení s kulturním programem. Letos 
se v sálu tamního kulturního domu oslavovalo v sobotu 10. května odpo-
ledne a čtyřicítku oslavenkyň, které přišly, čekal opravdu pestrý program. 

 Vystoupení dětí z mateřské školy 
 Vystoupení dětí z místní mateřské školy bývá velkým lákadlem a 
děti nezklamaly ani letos. Pod vedením ředitelky Hany Maťhové a učitelky 
Kristýny Přibylové zpívaly, tančily, recitovaly a také maminkám společně 
popřály. Sehrály krátkou scénku o ranním vstávání, roztomilou pohádku o 
neposlušných kůzlátkách, jak sportují kluci a jak děvčátka předvedly ná-
zorně a s potřebnými pomůckami ve sportovních dresech i kostýmech. Po-
tlesk za jejich výkon nebral konce. 

Dětský sbor Kosteláček a kouzelník 
 A nebral ho ani poté, když zazpíval dětský sbor Kosteláček. Pod tak-
tovkou sbormistryně Jany Patzelové a klavíristky Elišky Kofroňové se před-
stavila jedenáctka žlutých zpěváčků ve Zbelítově nově. A jak svorně po-
tvrdili, líbilo se jim u nás moc. Především jednomu z nováčků, sedmileté-
mu Kubíkovi Krausovi, který si na domácí půdě zazpíval poprvé– Líbilo se i 
Barborce Volfové,  která má ve Zbelítově dvě babičky. Sympatická sbor-
mistryně Jana Patzelová nabídla rodičům dětí v sále volná místa ve sboru, 
pokud by měli zájem své děti přihlásit. Velcí zpěváčci jim odrostli a sbor 
potřebuje doplnit stávající počet.  
 Kouzly a triky s kartami, lanem, sklenicí vody, šátky nebo ponožka-
mi s nejrůznějším obsahem, z nichž jenom v jedné avšak několikrát vymě-
něné, byla stokoruna, pobavil kouzelník Ondřej Hrtoň. S asistentkou Han-
kou společně teleportovali kuličky z její dlaně do jeho, asistentce Míše 
vytáhnul zpoza kalhot se zasunutými šátky i kalhotky, další asistentce zase 
v balíčku karet našel zpětně její původně vybranou kartu.  

 Sestry v akci i modelky z kravína  
 K tanci a dobré pohodě zpíval a vyhrával tradičně Jindřich Jírovec, 
podávalo se občerstvení, rozdávaly květiny a netrpělivě se očekávalo pře-
kvapení večera. Nastrojily ho a utajily až do poslední chvíle čtyři přítelky-
ně –Magda, Jarka, Petra a Laďka. V kostýmu jeptišek s dřevěnými křížky 
na hrudích, za bujarého aplausu přihlížejících, kráčely pokorně až dopro-

střed tanečního parketu. Přesně 
dle předlohy známého filmu, aby 
se vzápětí jako opravdové Sestry 
v akci divoce rozdováděly, roztan-
čily a svoji show pořádně roztoči-
ly. V dalším jejich vystoupení a 
kostýmu se rázem všichni přenesli 
do filmových Hoštic, kde v kravíně 
soudružky nacvičují s herečkou 
Jaroslavou Hanušovou chůzi mode-
lek s knihami na hlavě. 
V nezbytných šátcích, pláštích i 
gumovkách, podkreslené audio 
hudbou i dialogy z Troškovy trilo-
gie, byly přesvědčivé a od těch 
hoštických k nerozeznání. Magda, 
Petra, Jarka a Laďka pomalu krá-
čely sálem kolem dokola a vzbuzo-
valy tak další salvy smíchu.  

A ještě Trnky brnky 
Ty vygradovaly při ztvárnění další 
scény ze stejné trilogie -tancem 
Trnky brnky. Za všeobecného vese-
lí se k nim ochotně přidaly i všech-
ny ostatní v sálu a rázem nebylo 
na parketu pomalu kam šlápnout. 
Než se oslavenkyně rozešly, shodly 
se svorně a pochvalně, že takhle 
vtipné, veselé a nápadité vystou-
pení, s choreografií zpracovanou 
do posledního detailu i hereckým 
provedením v novodobé kulturní 
historii  snad ještě nezažily. Foto-
grafie z vydařeného večera si mů-
žete prohlédnout na šesté straně 
tohoto vydání.    

Pokračování na  str. 6 

Kosteláček, kouzelník, jeptišky i soudružky z Hoštic  
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Z historie 

Uplynulo 100 let od 1. světové války 
Na letošní rok připadá smut-

né 100. výročí od vypuknutí 1. svě-
tové války, a tak Vám chci připome-
nout, jak se tato událost odrazila na 
osudech lidí ze Zbelítova. 

V neděli 28. června 1914 
byli v Sarajevu zavražděni arcivévo-
da František Ferdinand, následník 
rakouského trůnu a jeho žena Žofie. 
Následně byla 26. července vyhláše-
na mobilizace a byli povoláni do 
zbraně muži ve věku do 36 let. Do 
24 hodin museli nastoupit všichni ke 
svým plukům. Ze Zbelítova rukovali 
nejvíce do Benešova ke 102. pěšímu 
pluku a do Písku k 28. pluku země-
brany, a také k plukům dělostřelec-
kým a jezdeckým. Dne 27. července 
1914 v pondělí ráno odcházeli zálož-
níci z obce na milevské nádraží, 
doprovázeni ženami, dětmi, rodiči i 
občany a dávajíce sbohem všem 
svým nejdražším a svému rodišti, 
pro některé i poslední sbohem. Byl 
to smutný den a bolestné loučení. 
V tu dobu byli již na vojně v činné 
službě František Hrůza, Josef Bartů-
něk a František Herout. Na první 
výzvu odešli Josef Přibyl, rolník, 
který doma zanechal ženu a tři malá 
děvčátka. Dále Josef Kozák 
(ženatý), Josef Kotrba (svobodný), 
František Lipa (svobodný), Jindřich 
Herout (svobodný), Karel Toman 
(ženatý), Josef Kothera a Karel Ko-
thera (oba svobodní), Josef Han-
drejch (svobodný) a František Hrych 
(svobodný). Do konce roku rukovali 
ještě Karel Kotrba (svobodný), Jan 
Kotrba (svobodný), Josef Hrych 
(ženatý), Václav Hrůza (svobodný) a 
Jan Hrych (svobodný). Do roku 1917 
odešlo do války z naší obce ještě 
dalších 21 povolanců.  

Domácí občanstvo, manžel-
ky a rodiče se těšili, že bude snad 
brzy po válce, ale jejich iluze a na-
děje na brzký konec války byly stále 
marné. Válka zuřila dál, rozšiřovaly 
se fronty a do války vstupovaly další 
státy. Vojáci psali domů a zaslané 
dopisy dychtivě každá rodina čeka-
la. Děti vybíhaly listonošovi na ná-
ves naproti, aby přinesly dopis, kde 
se rodiny dočítaly o strašných váleč-
ných útrapách. Již v roce 1915 byl 
ze služby propuštěn Jindřich He-
rout, vojín 7. jezdeckého pluku, 
který 2. července doma zemřel na 

tuberkulózu ve věku 24 let. V té 
době už lidé začali pociťovat bídu 
a nedostatek všeho. V roce 1916 
začaly rekvizice (odvody). Přichá-
zeli vojáci se starostou a prohlíželi 
půdy, píchali ve slámě a v seně 
bodáky nasazenými na puškách. 
Schovávalo se obilí, mouka, maso, 
všude kam to šlo. Bylo i málo lidí 
na práci, a proto byly vojínům na 
žně dávány dovolené, a také byli 
přidělováni zajatci. V naší obci byli 
Italové, kteří pomáhali u větších 
rolníků, kde zastávali místo čeledí-
na. V té době byl nedostatek nejen 
potravin, ale i kovů. V roce 1917 
byl nařízen sběr zvonů. Náš zvon 
byl ukryt, ušetřen zůstal i jeden 
zvon od svatého Jiljí, ale 
z milevského děkanského kostela 
byl ze střechy odveden měděný 
plech. Projevoval se i nedostatek 
peněz, a tak byly obce nuceny se-
pisovat válečné půjčky. Byly zruše-
ny trhy a v létě nastalo velké su-
cho a přišla katastrofální neúroda. 

Vojáci využívali dovole-
ných, aby dezertovali. Nevraceli se 
zpět k vojsku a utíkali do lesů. 
Z naší obce dezertoval Jan Beran 
z čísla 10. Četnictvo prý stále do-
cházelo do obce, zdali jmenovaný 
vojín již nastoupil ke svému pluku. 
Ale psal se tehdy rok 1918, byla 
vyhlášena samostatnost a Jan Be-
ran se již na vojnu nedostal. Válka 
tedy konečně v roce 1918 skončila. 
Starší vojáci byli propuštěni domů, 
ale mladší byli ponecháni ve vojsku 
pro udržení osvobozené republiky. 
Každá rodina čekala s velikou tou-
hou svého muže nebo otce, ale 
bylo hodně rodin, které čekaly 
marně. Válka si vyžádala hodně 
obětí a i naše obec ztratila několik 
věrných rodáků. Někteří se vrátili 
zmrzačeni nebo jako invalidé. Jen 
vzpomínka zbyla na ty, kteří zahy-
nuli v daleké cizině, aby byla za-
psána zlatým písmem do tvrdého 
kamene pomníku. Na popud staros-
ty Josefa Nováka byl v roce 1937 
dán podnět na postavení památní-
ku padlým z naší obce  v první svě-
tové válce. Myšlenka se stala skut-
kem, byla ustanovena komise, kte-
rá chodila dům od domu a sbírala 
dobrovolné dary. Hned prvního dne 
bylo vybráno 1 852 Kč a mládež 

republikánské strany přidala 500 
Kč, celkový náklad pak činil 3000 
korun. Mimo práce občanů, kteří 
pracovali zdarma. 

6. července byla uspořádá-
na oslava odhalení a posvěcení 
pomníku, za velké účasti lidu a 
okolních hasičských sborů. Slav-
nostní projev pronesl senátor ná-
rodního shromáždění Stanislav 
Horný z Chyšek a svěcení provedl 
důstojný pán Norbert Štulík, kap-
lan milevský. Pomník těmto pad-
lým stojí na zbelítovské návsi a 
jsou na něm vyryta tato jména: 
JOSEF PŘIBYL, rolník z č. 27, vo-
jín 102. pěšího pluku, ženatý, při-
šel do srbského zajetí už v roce 
1914 a zahynul pravděpodobně 
v nemocnici ve městě Niši na ty-
fus. 
 
JOSEF KOZÁK, rolník z č. 28, vojín 
102. pěšího pluku, ženatý, padl 
v ruském zajetí dne 3. 4. 1915 
 
JOSEF BARTŮNĚK, syn chalupníka 
z č. 33, vojín 102. pěšího pluku, 
svobodný, zůstal úplně nezvěstný 
v srbském zajetí. Za mrtvého byl 
prohlášen 30. 11. 1917. 
 
JOSEF KOTRBA, syn chalupníka 
z č. 9, vojín 102. pěšího pluku, 
svobodný. Byl zastřelen v kaverně 
u města Gorice v Itálii v říjnu 
1915. Byl střelen do prsou při zají-
mání do zajetí.  
 
VÁCLAV LÍPA, syn rolníka z č. 7, 
vojín 102. pěšího pluku, svobodný, 
padl v boji střelen do břicha na 
ruské frontě v polovině roku 1918. 
  
FRANTIŠEK HRŮZA, syn chalupníka 
z č. 18, vojín u myslivců Tyrolské-
ho pluku, svobodný. Zemřel 
v nemocnici v Itálii dne 11. 8. 1916 
na břišní nemoc.  
 
KAREL HANDREJCH, syn pastýře 
z č. 14, vojín 102. pěšího pluku, 
svobodný, padl na italském bojišti 
v roce 1917.  
 
VÁCLAV HRYCH, chalupník z č. 11, 
vojín 102. pěšího pluku, ženatý, 
zemřel v nemocnici v Haliči dne 
10. 12. 1916 na zápal plic.  

Pokračování na str. 5   
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Z historie 

JAN HEROUT, tesař z č. 3, vojín 102. pěšího plu-
ku, svobodný, padl v boji v Itálii u města Gorice 
asi v říjnu 1915.  
 
FRANTIŠEK HRYCH, dělník z č. 31, vojín 28. pluku 
domobrany, přišel do zajetí na srbském bojišti a 
poslední zprávu o sobě dal ze zajetí v lednu roku 
1915, od té doby byl nezvěstný a pravděpodobně 
zemřel v nemocnici na tyfus.  
 
 Padlému Josefu Přibylovi dala jeho žena 
ještě navíc postavit památný kříž na svém poli za 
zahradou. V kříži je mramorová deska s fotografií 
a  nápisem:  
 

Vzdálen od nás v zemi cizí, 
 spi a dřímej sladce. 

Bolest v srdci nevymizí,  
dítkám i manželce. 

 
 Tolik uvádí kronika zbelítovská o první svě-
tové válce a o pomníku, kolem kterého chodíte. 
Tak se občas zastavte nebo alespoň věnujte tichou 
vzpomínku těm, kteří položili život za naší svobodu 
a samostatnou vlast.     

 

Uplynulo 100 let od 1. světové války... 
Pokračování ze str. 4   

        Ludmila Přibylová, kronikářka obce/foto –et- 

Z mateřské školy 

Ani v jarním období se děti 
z Mateřské školy Skřítci nenudily. 
Na konci března jsme navštívili di-
vadelní představení s názvem Krej-
čík Honza - Kdo si hraje, nezlobí! v 
Domě kultury v Milevsku. V sobotu 
10. května vystoupily děti z mateř-
ské školy v sále kulturního domu ke 
Dni matek. Na konci května jsme si 
s dětmi opekli špekáčky a oslavili 
svátek dětí. I letos jsme se zúčast-
nili Sportovních her mateřských 
škol, pořádaných MěÚ Milevsko. 
Naši MŠ reprezentovalo deset nej-
starších dětí a v konkurenci jede-
nácti mateřských škol se umístily na 
krásném čtvrtém místě. Autobusem 
jsme  se jeli podívat do Milevska na 
výstavu zvířat -králíků, holubů a 
drůbeže, kterou pořádal Český svaz 
chovatelů u příležitosti Mezinárod-
ního dne dětí. Pondělí 2. června 
jsme si užili na výletě v Kovářově v 
zážitkovém parku Zeměráj, kde 
jsme měli možnost prohlédnout si 
historickou vesnici, vyzkoušet si 
stezku naboso nebo si pohrát 
v interaktivní herně. 

V pátek 13. června jsme se 
slavnostně v sále kulturního domu 
za přítomnosti rodičů a paní sta-
rostky Markéty Honzíkové rozloučili 

s pěti dětmi, které v září nastupují 
do základní školy, jsou to (zleva): 

 
Barunka Stejskalová 

Lukáš Permedla 
Kristýnka Procházková 

Honzík Řehoř  
Petra Honzíková 

Děti si připravily pro rodiče 
krátký program a poté jim starost-
ka jako památku na mateřskou ško-
lu předala Slabikář včelky Máji. Od 
paní ředitelky obdržely šerpu, pa-
mátný diplom, hrneček a notýsek s 

logem školky.  
Zápis nových dětí na školní 

rok 2014/2015 proběhl v pátek 25. 
dubna a přihlásit se přišlo sedm 
dětí. Jedno dítě nastoupilo do 
školky již od května a navýšilo po-
čet dětí na dvacet osm, což je ka-
pacita MŠ. V září odchází do první 
třídy pět dětí, stejný počet jsme 
tedy mohli přijmout na další školní 
rok. 
 Pro letošní školní rok byl již 
ukončen sběr papíru a PET lahví. 
Chtěli bychom tímto poděkovat 

všem, kteří se do 
sběru s námi zapoji-
li. V době letních 
prázdnin bude pro-
bíhat zateplení bu-
dovy a malování v 
mateřské škole.  
 
 Děkujeme za 
spolupráci a přeje-
me hezké léto. 

 
 

Hana Maťhová,  
ředitelka Mateřské 
školy Skřítci/-mh- 

zleva za dětmi stojí: Hana Maťhová, Kristýna Přibylová a Markéta Honzíková 
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Kultura 

Pokračování ze str. 3 

Kosteláček, kouzelník, jeptišky i soudružky z Hoštic ... 

foto a text/Eva Taterová 
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Májka, lampionový průvod, pálení čarodějnic a nápisy na sil-
nici. Stavění májky a její noční hlídání, lampionový průvod dětí a společné 
pálení čarodějnic –to jsou zvyky, které k 30. dubnu neodmyslitelně patří a 
léta se poctivě dodržují. I letos vše proběhlo podle stejného scénáře jen 
pálení ohně se od křížku v Jablanech přesunulo přímo do vsi. Hranice se po-
stavila a zapálila přímo na hrázi rybníka pod hospůdkou. Děti dostaly buřtíka 
k opečení, dospělí poseděli. K Filipojakubské noci ještě od nepaměti ve Zbe-
lítově patří noční psaní nejrůznějších nápisů na silnici. Vápnem nebo bar-
vou, a stejně tak i letos. A tak 1. května po ránu mnozí našli před svým do-
mem nějaké sdělení, například Béďa, Miki, Kája, ZOO, slepičky, ČSA, před 
obchodem potravin třeba nápis Somer bar, před hasičárnou Fire, dům řidiče 
sanity prozrazoval nápis Rychle a zběsile, před pohostinstvím změnu hostin-
ského zase nápis Bylo dobře, bude …..? Noční psaní je povětšinou bráno jako 
tradice, která k čarodějnické noci patří. Je tolerováno, po autorech se dáv-
no nepátrá a případný nevhodný nápis, který snad ani letos nebyl, moc neře-
ší. Přesto se najde pár jedinců, kteří se snaží stopy nočního tvoření zahladit 
a svůj popsaný kus silnice brzy po ránu umývají.     
           Eva Taterová 

Kultura 

 

Dětský den na inlinech. Dětský den si v sobotu 31. května odpoledne užily děti s kocourem Tomíkem Ta-
lentíkem.  Nejprve si prošly malou školičkou bruslení na inlinech a potom už na bruslích zdolávaly jednotlivé 
discipliny. Projížděly různé slalomové dráhy a v cíli vždy dostaly sladkou odměnu. Nejlákavější pro ně bylo 
podjíždění laťky, která se stále snižovala. Všechny děti na závěr obdržely diplom a pět nejlepších medaili. 
Letos přálo i počasí, a tak si děti užívaly bruslení ještě dlouho po skončení soutěží. 

   Markéta Honzíková 

 Ženské družstvo hasiček. 
Od konce května máme v obci už 
celkem čtyři hasičská družstva. 
Ke dvěma mužským týmům a 
dětskému, přibylo nově družstvo 
ženské. Desetičlenné družstvo je 
složené z místních slečen, dvě 
jsou z Milevska a jedna z Prahy. 
Tři jsou náhradnice, zbývající 
sedmička se schází vždy v pátek 
navečer. Zatím se vše teprve učí, 
zkouší techniku i rychlost. Sebe-
rou-li však potřebnou odvahu, 
můžeme se na ně těšit už v sobo-
tu 12. července na louce pod 
mateřskou školou ve Zbelítově na 
požární soutěži.                    -et- 

(zleva) Lucie Králová, Tereza Kreisslová, Lenka Kotrbová, Andrea Hejnová, Michaela Kotrbová, Klára Baštýřová,  
(vpředu) Pavla Kotrbová, chybí: Šárka Chvojanová, Kateřina Heinecková a Karolína Bartůňková.            

 

vztyčená májka vlála majestátně 
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Společenská kronika 

   Oslavili jubileum: 
Jaroslav Kolář  50 let 
Jiřina Kortanová   60 let 
Marie Šejbová  60 let 
Eva Holánová  65 let 
Jana Kukačová           65 let 
Marie Trojáčková  85 let 

  
Sňatek uzavřeli: 

    20.6. Kamil Karda a Anna Kukrálová 

Přehled plánovaných akcí 

5. července (sobota)  
POUŤOVÝ TURNAJ V NOHEJBALE  

na hřišti pod řadovými domy, 
začátek ve 13 hodin. 

 
POUŤOVÁ TANEČNÍ ZÁBAVA 

hudba: Teplický drak 
začátek ve 20,30 hodin, vstup 100 Kč, 

O Jarním Houbování 
Koncem května jsem připravil pro zájemce 

z řad praktických houbařů malou procházku do místní-
ho polesí, jejímž cílem bylo seznámit je se zajímavý-
mi houbami rostoucími v jarním období v okolí naší 
obce. Na akci se nezávazně přihlásilo několik dobro-
druhů, avšak nalezl se pouze jeden, který se mnou 
skutečně vyrazil. Škoda, například hned v úvodu Jarní-
ho Houbování, jak jsem akci nazval, měli případní zá-
jemci jedinečnou možnost seznámit se s jednou 
z našich nejjedovatějších hub, která vyrostla přímo na 
„startovní čáře“ připravené trasy, u Novákova kříže.  

Cestou necestou jsme objevili dalších několik 
zajímavých houbiček, které přes extrémně suchou 
zimu a předjaří nakonec přeci jen vystavily své klo-
boučky jarnímu slunci. Některé výborné jedlé, jako 
špičku obecnou či opeňku měnlivou a jiné veskrze za-
jímavé, jako byla neuvěřitelná „rodinka“ stovek plod-
niček hnojníku třpytivého, na jednom starém trouch-
nivějícím vývratu. Poté mě kolega cestovatel zhruba 
v půli cesty ponechal v lese, neboť se blížil čas svá-
tečního oběda, a tak jsem zbytek těch deseti kilome-
trů došel sám. Pomalou toulkou po lesích a lukách 
jsem dorazil k domovu a prakticky před prahem chalu-
py si ještě jednou prohlížel tu, co měla stát na startu 
našeho jarního houbového toulání, a která bohužel 
nejednou stála v cíli života neopatrného houbaře. 
Houbař, který jí nepozná, by neměl vůbec houbařit, 
jak napsal nestor české mykologie pan Smotlacha a 
naši mykologové jí dali jméno vláknice začervenalá. 
Nebezpečná je především pro pojídače jarní houbové 
delikatesy – čirůvky májovky. Je ale možné splést si jí 
s dalšími jedlými lupenatými houbami, které mají v 
mládí bílou či světlou pokožku klobouku. Koneckonců, 
na stejném místě jsem už několikrát čirůvku májovku 
našel a letos rostla jen pár metrů daleko. A jak jsme 
si na májovce smlsli. A živi a zdrávi!  

Nyní už je zase sucho a blíží se léto, vláknice 
už u křížku neroste, jiné houby ale porostou určitě a 
budete-li mít chuť vyrazit se mnou na malou procház-
ku do místních lesů a něco málo se o houbách dozvě-
dět, přijďte a vyrazíme na Letní Houbování. Kdy? Až 
porostou! Více si můžete přečíst na 
www.zbelitovsko.cz 

Tomáš Přibyl  

12. července (sobota)  
O PUTOVNÍ POHÁR HASIČŮ OKRESU PÍSEK 2014 

a O POHÁR STAROSTKY OBCE ZBELÍTOV 
na louce pod MŠ, 

 začátek od 13 hodin 
občerstvení zajištěno 

smrtelně jedovatá vláknice začervenalá  

 
OTEVÍRACÍ DOBA V POHOSTINSTVÍ: 

 
pondělí +úterý:  ZAVŘENO 

  středa —neděle:  17—22 hodin 

Zájezd do Divadla Radka Brzobohatého 
 Dalším pražským divadlem, které příznivci toho-
to žánru společně v úterý 15. dubna navštívili, bylo 
Divadlo Radka Brzobohatého. Energií sršící hudební 
komedii dominovala skvělá hudba a písně z autorské 
dílny Ondřeje Brzobohatého.  
 Čtyři vyhazovači, na první pohled tvrdí a ostří-
lení chlapíci, kteří se musí pohotově rozhodnout, nebo 
náctiletí hoši, připravující se na svůj velký večer, ale 
také roztomilé nakadeřené slečny, užívající si naroze-
ninovou párty, jeden kněz, dva rapeři a mnoho dalších 
postav...to vše ztvárnili čtyři zpívající herci, sršící 
vtipem, humorem a také rychlými převleky. Ondřej 
Brzobohatý, Ernesto Čekan, Vojtěch Hájek a Petr Vág-
ner nenechali bránice diváků chvilku v klidu a zároveň 
na pochybách, že tohle představení byla dobrá volba. 
       
           Eva Taterová 


